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ACTA DE  LA SESSIÓ DE RETORN PER PRESENTAR  

EL PROJECTE DEFINITIU DEL PARC DE SANT MARTÍ I EL SEU ENTORN 
 
Dia i hora: 9 de juliol de 2025 a les 17.30 h. 
Lloc: Centre Cívic de Sant Martí, c. Selva de Mar, 215 
 
Assistència a la reunió 
 
Per part de la ciutadania, entitats i col·lectius (121): 
Associació Gossos Sant Martí de Provençals 
AVV Provençals - Verneda 
AVV Sant Martí de Provençals 
AVV Clot-Camp de l’Arpa 
Comissió del Parc de Sant Martí 
Coordinadora d'Entitats de la Verneda - Vern 
 
Per part de l’Ajuntament de Barcelona (5): 

Josep Garcia, gerent del Districte de Sant Martí 
Joan Sansa, Departament de Criteris de Projectes Urbans 
Lluís Domènech, director d’Arquitectura de BSAV 
Nil López, conseller tècnics del Districte de Sant Martí 
Anna Sánchez, Departament de Participació 
 
Assistència total: 121 persones 

64 Dones 
57 Homes 
 
En les pàgines que segueixen, en compliment de la normativa vigent en matèria de protecció de dades, 

les intervencions de la ciutadania s'anonimitzen, indicant les inicials del nom i cognoms de les persones 

que han intervingut. 

Ordre del dia: 

1. Benvinguda (Josep Garcia, gerent del Districte de Sant Martí) 

2. Retorn de la participació del primer moment del debat (Anna Sánchez, tècnica del 

Departament de Participació) 

3. Explicació tècnica sobre el projecte definitiu de reurbanització del Parc de Sant Martí (Joan 

Sansa, tècnic del Departament de Criteris de Projectes Urbans) 

4. Torn obert de paraules (moderació Anna Sánchez, tècnica del Departament de Participació) 

5. Tancament de la sessió 
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Desenvolupament de la sessió 
 
1. Benvinguda  

Josep Garcia va explicar a les persones assistents que l’objectiu principal de la trobada era presentar 
la proposta actual del Parc de Sant Martí, compartir com s’havia dut a terme el procés participatiu i 
mostrar de quina manera les aportacions de la ciutadania s’havien incorporat en el disseny final del 
parc. 

Es va fer un repàs a l’origen del procés i es va remarcar que la voluntat municipal és donar continuïtat 
a la participació ciutadana després de l’estiu, ampliant el focus a la segona anella del parc —amb 
especial atenció al carrer Menorca— i a la tercera anella, que s’estén fins a l’àmbit dels carrers 
Guipúscoa i entorns. Aquesta nova fase ha de permetre seguir treballant de manera col·lectiva en el 
desenvolupament del conjunt del parc. 

 
2. Retorn de la participació del primer moment del debat 

Es va fer un repàs breu de les diferents accions participatives que s’han dut a terme per arribar a la 
proposta actual del Parc de Sant Martí, incloent-hi sessions amb col·lectius diversos, una comissió de 
seguiment activa i trobades obertes amb el veïnat. Es van destacar algunes propostes que s’han 
incorporat al projecte com la ubicació dels jocs biosaludables al llarg del recorregut o el trasllat de la 
zona fitness a una altra banda del parc, i d’altres que es valoraran al segon moment del debat, com ara 
els espais per a patinets i altres esports o jocs d’aigua. També es va valorar positivament la millora de 
la connectivitat, el disseny i la seguretat del parc. 

 
3. Explicació tècnica sobre el projecte definitiu de reurbanització del Parc de Sant Martí 

Joan Sansa explica l’evolució del projecte del parc a través de les diferents versions: 

● Versió 2022: Es plantejava una divisió del parc en parcel·les amb usos molt específics, 
especialment entorn de l’aigua. Aquesta proposta va rebre crítiques per estar massa 
compartimentada i per l’ús innecessari d’elements aquàtics. 

 
● Versió novembre 2024: Es va començar a reduir la segmentació, apostant per franges més 

flexibles i una millor connexió entre els camins. Es va plantejar convertir el carrer Fondal en 
un espai amb activitat. 

 
● Versió març 2025: Es va fer un gir cap a una concepció més verda del parc, organitzada per 

anelles i diferents escales d’intervenció. La trobada del 8 d’abril amb les entitats veïnals va 
ser clau per alinear les demandes del veïnat amb els plantejaments municipals. 

 
● Versió vigent, proposta definitiva: Es presenta com una síntesi de les versions anteriors, 

incorporant millores significatives i noves propostes: 
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● S’ha augmentat notablement la presència del verd al parc: S’ha reforçat la vegetació, 
especialment al llarg de l’itinerari principal d’accés a l’estació, incrementant així la 
sensació de verdor. Aquest element també s’ha utilitzat per acompanyar els diferents 
espais del parc, donant-los coherència i enriquint-ne l’experiència d’ús. 

● Diversificació dels recorreguts i millora dels accessos: S’han desenvolupat diverses 
tipologies de recorreguts, adaptats a les diferents necessitats de mobilitat i ús del parc: 

▪ Accés a l’estació: itinerari principal, més ample i envoltat d’una abundant 
cobertura vegetal. 

▪ Itineraris grocs: estructuren transversalment el parc. N’hi ha quatre, i guien 
l’usuari a través de les diferents àrees d’activitat. 

▪ Itinerari negre: format per esplanades més recollides, pensades com a espais 
d’estada i descans. 

▪ Itineraris verds: recorreguts directes i amb més pendent, concebuts com a 
drecera ràpida cap a l’estació. 

▪ Carril bici: connecta amb el carrer Fondal i acompanya l’accés principal a 
l’estació des del carrer Mallorca. 

● Integració de les activitats i ordenació dels usos: 
S’ha treballat per garantir una convivència harmònica entre els diversos usos del 
parc, tot mantenint-ne l’autonomia: 

▪ Jocs infantils: ubicats en una zona específica destinada exclusivament a 
aquesta funció. 

▪ Jocs biosaludables: distribuïts al llarg del parc, especialment al costat dels 
itineraris grocs, per evitar-ne la concentració en un sol punt. 

▪ Espai memorial: situat prop de l’accés a l’estació, amb una alta visibilitat. Cal 
acabar de definir-ne el contingut exacte. 

▪ Àrea per a gossos: delimitada i integrada dins la xarxa d’usos del parc. 

 
Calendari i segon moment de debat proposat 

De cara als propers mesos, es preveu continuar implicant la ciutadania en el desenvolupament del 
projecte, especialment pel que fa a les anelles 2 i 3. El calendari de treball plantejat és el següent: 

● Setembre: Ordenació de materials. Es recopilarà tota la informació recollida fins ara per 
estructurar-la i establir els possibles passos a seguir en el nou cicle participatiu. 
 

● Octubre: Trobada de la Comissió de Seguiment. Es presentarà la proposta de procés 
participatiu per a les anelles 2 i 3 i es consensuaran els eixos temàtics a treballar. Una opció 
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seria abordar-los a través de sessions centrades en mobilitat, verd urbà, patrimoni i usos. 
 

● Octubre – Novembre: Realització de les sessions de debat temàtiques. 
 

● Desembre: Sessió de retorn. Es presentarà el recull de propostes sorgides durant les 
diferents accions participatives, amb l’objectiu d’iniciar l’any 2026 amb una proposta 
concreta de desenvolupament dels projectes prioritzats. 

La presentació de la sessió es pot consultar en aquest enllaç 

4. Torn obert de paraules 

Durant el torn obert, es van plantejar diversos temes relatius tant a qüestions tècniques del projecte 
com a aspectes de convivència, manteniment i usos futurs del parc. A continuació, es recullen les 
intervencions agrupades per temàtica: 

Calendari i execució del projecte 

Una de les primeres preguntes va ser sobre els terminis d’execució del projecte. Es va informar que el 
projecte es lliura a finals de juliol i que després es validarà per part d’ADIF i l’Ajuntament de Barcelona.  
Al 2026 es preveu licitar les obres, que podrien començar el 2027, en coordinació amb la nova estació. 

Il·luminació i seguretat 

Pel que fa a la il·luminació del parc, es va assegurar que seguirà els protocols municipals, amb estudis 
lumínics que garanteixin la seguretat a tot l’espai. 

Sobre la seguretat a la nit i les activitats incíviques, es va remarcar que el disseny del parc busca evitar 
espais que afavoreixin el botellot o altres usos conflictius. També es va insistir que la convivència 
dependrà, en part, de l’ús que en faci la ciutadania. 

Es va preguntar per la possibilitat d’instal·lar desfibril·ladors. Es va respondre que aquests aparells 
estaran disponibles a l’estació i també al camp de futbol pròxim. 

Vegetació i espais verds 

Diverses preguntes van fer referència a la vegetació existent. Es va explicar que es conservaran el 
màxim nombre possible d’arbres, fent-ne el trasllat quan sigui necessari, amb espècies de copa gran 
per crear un entorn arborat des del primer moment. També es va confirmar que el projecte especifica 
tant la quantitat d’arbres com les espècies que es plantaran, pensades perquè hi hagi floració durant 
tot l’any. 

Manteniment, convivència i civisme 

En relació amb la conservació i el manteniment del parc, es va destacar la importància del compromís 
veïnal per fer-ne un ús responsable. L’Ajuntament apel·la a la corresponsabilitat ciutadana, tot i que 
també hi haurà mecanismes de control en cas d’usos incívics. 
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Usos específics: gossos, xurreria, barraquisme 

Respecte a l’àrea d’esbarjo per a gossos, es va aclarir que una part es manté dins del parc, però una 
altra de gran superfície es desplaçarà cap a la zona de Bac de Roda. 

També es va parlar de la xurreria vinculada al mercat, per la qual es garanteix la seva permanència, 
tot i que podria reubicar-se lleugerament per millorar la connexió amb l’entorn. 

Una altra preocupació va ser la situació de vulnerabilitat de persones que malviuen a l’entorn. Es va 
informar que el Districte i Serveis Socials hi estan treballant per oferir respostes d'acollida i 
acompanyament. 

Mobilitat i accessibilitat 

Sobre el trànsit rodat, es va explicar que s’ha dissenyat per quedar segregat respecte a la zona cívica 
del parc, amb una distribució en cotes diferenciades (cota 0 per al parc, cota 6 i 10 per al trànsit), de 
manera que no travessi el barri i s’eviti l’afectació directa del flux de vehicles i busos. 

Pel que fa a la mobilitat ciclista, es va confirmar que s’habilitarà un gran aparcament de bicicletes amb 
capacitat per a unes 1.000 unitats sota la rda. Sant Martí, prop de l’encreuament amb  Pont de Treball, 
amb connexions segregades per garantir la seguretat. 

Una altra qüestió va ser l’impacte del trànsit de taxis, especialment al voltant del centre intermodal. 
Es va indicar que els accessos estaran pensats per facilitar la intermodalitat, però sense interferir en la 
vida quotidiana del barri. 

Sobre la integració dels carrers Bac de Roda i Cantàbria, es va destacar l’esforç per garantir un accés 
fluid i multimodal a l’estació (metro, taxi, bus i a peu). 

En relació amb el carrer Menorca, es va explicar que la seva reordenació serà objecte de debat al partir 
del setembre. Es va manifestar preocupació per l’estat actual del verd i el seu manteniment. 

Infraestructures i espai públic 

Pel que fa al dipòsit d’aigües pluvials, es va informar que tindrà unes dimensions de 50 x 50 metres i 
serà la primera infraestructura a construir, per petició d’ADIF, per fer front als episodis climàtics 
extrems. 

Respecte a la ubicació dels aparcaments, es va informar que estaran soterrats, amb l’objectiu de 
deixar l’espai públic lliure de cotxes. 

Es va demanar informació sobre les cotes de l’estació, i es va explicar que estan pensades per integrar 
funcionalment el parc amb els accessos a l’estació i altres equipaments. 
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Governança i continuïtat del projecte 

Finalment, es va preguntar sobre el risc que el projecte no tiri endavant. Es va reconèixer que, tot i els 
riscos inherents a qualsevol gran obra, el moment actual és de gran maduresa del projecte, que ja ha 
entrat en fase de validació i planificació. 

Intervencions d'entitats i veïnat 

Algunes intervencions van posar en valor que el projecte actual és fruit de la mobilització veïnal iniciada 
fa anys i que ha anat creixent gràcies a la participació activa de col·lectius diversos. Es va destacar la 
importància de mantenir el vincle veïnal i seguir treballant en qüestions pendents, com el quiosc i els 
agents cívics. 

Sense més intervencions, la sessió finalitza a les 19.20 h. 
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